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 در فضای انتخاباتی 
منافع جناحی را بر منافع 

ملی ترجیح ندهیم
معــاون اول رئیس جمهــور با تاکید بــر این که در 
موضوع توسعه اقتصادی کشــور نیازمند اجماع و 
تفاهم هســتیم، گفت: نمی توانیم شــعار دهیم که 
به دنبال حل مشــکلات اقتصــادی و رفع بیکاری 
هستیم اما وقتی تریبون در دستمان قرار می گیرد، 
در مــورد مســائل بین المللی و داخلــی به گونه ای 
صحبت کنیم که متضاد با منافع اقتصادی کشــور 

است.
اســحاق جهانگیری در جلســه بررســی و ارزیابی 
عملکرد بانک مرکزی در زمینه پروژه های اقتصاد 
مقاومتی که صبح امروز در ساختمان بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران برگزار شــد با اشــاره به 
حرف و حدیث های نوسانات اخیر نرخ ارز در کشور 
اظهارکرد: استدلال بانک مرکزی این است که در 
ماه هــای آذر و دی تغییرات نرخ ارز طبیعی اســت 
که به اتفاقات بین المللی و فضای سیاســی داخلی 
نیز مربوط می شود، به طور کل شرایط ارزی کشور 
خوب است و در شرایط ضعف ارزی نیستیم که بالا 
رفتن تقاضا نسبت به عرضه باعث بالا رفتن قیمت 

ارز شده باشد.
جهانگیــری بــا بیــان اینکــه مــردم و مســئولین 
انتظاردارند که نوســانات ارزی برطرف شود خاطر 
نشــان کــرد: از مهمتریــن دســتاودرهای دولت 
ثبات اقتصاد کلان کشــور و قابل پیش بینی بودن 
شاخص های اقتصادی از جمله نرخ ارز بوده است 
که البته شاید عده ای در فضای سیاسی انتخاباتی 
بخواهنــد از این موضوعات اســتفاده کنند اما این 
افــراد نیز با توجه به عرق ملــی که دارند منافع ملی 

را در منافع خود ترجیح خواهند داد.
وی بــا تاکید بر اینکــه بانک ها بایــد نقش خود در 
فضای جدید بعد از تحریم را به شرایط قبل از تحریم 
برگردانند، گفت: در موضوع نرخ ارز ما دنبال ایجاد 
نرخ جدید در بازار نیســتیم و سه هزار و 600 تومان 
نرخ جدید نیست بلکه به دنبال روشی برای محاسبه 
هســتیم و امیدواریم نرخ جدید ایجاد نشود و اصل 
بر این اســت که با ده درصد گشــایش اعتبار کار در 

مسیر اصلی خود قرار گیرد.
جهانگیری با بیان این که پیشبرد اقتصاد مقاومتی 
مســاله ای ملی اســت تصریح کرد:  مشارکت همه 
نهادها، دســتگاه های رســمی، نهادهــای مدنی  
و آحاد شــهروندان در مســاله ی پیشــبرد اقتصاد 
مقاومتی باید مورد توجه قرار گیرد و بهبود شــرایط 
اقتصــادی کشــور زمانــی میســر خواهد شــد که 
دغدغه ی مشــترک مســئولان و جامعه باشد چرا 
که اگر دولت و جامعه توســعه گرا  و همدل باشند، 
برای مســائل اجتماعی و سیاســی نیز راه حل های  

لازم پیدا خواهد شد.
جهانگیری تاکید کرد:  در مقطع فعلی هر چه جهان 
به ســمت بی تدبیری و افراطی گری می رود  ما باید 
برای حل مسائل خود به سمت اعتدال و تدبیر رویم 
و محــور اعتــدال و تدبیر هم نظــری، هماهنگی، 
همکاری میان اجزاء دولت، قوای سه گانه و نظام 

و مردم است.
معــاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه عزم دولت 
بر حل مشــکلات اساسی مردم  و دور نگه داشتن 
دولت از حاشیه و تنش و همچنین مبارزه با فساد و 
تاکید بر قانون است، گفت: در میان دستگاه های 
اقتصادی کشــور بانک مرکزی در حوزه ی اقتصاد 
مقاومتــی از نقش کلیــدی برخوردار اســت که با 
حرکت درســت می توانــد بخش های دیگــر  را به 

حرکت درآورد.

نظام با کسی شوخی ندارد
صلاحیت رؤسای جمهور برای دور بعد بررسی می شود

ســخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان هیچ نگرانی در آینده ندارد 
و هر کسی که از صندوق بیرون بیاید را به عنوان برنده انتخابات اعلام می کند 

اما در مقابل خواسته های غیرقانونی مقاومت می کند.
عباسعلی کدخدایی در »بیت الرضا)ع(« و جمع تعدادی از جوانان انقلابی محله 
مسعودیه تهران در تبیین موضوع استقامت در نظام اسلامی با اشاره به تدابیر 
رهبر انقلاب در بحث هسته ای و حضور فعال نظام در منطقه تأکید کرد: اگر 
رهنمودها و مقاومت مقام معظم رهبری در طول دوران تحریم نبود اکنون ما به 
فناوری هسته ای نرسیده بودیم اگرچه در این راه متحمل هزینه هایی همچون 

شهادت دکتر شهریاری  و دکتر علی محمدی  شدیم.
وی افزود: در قضایای سوریه، عراق و یمن نیز حتی برخی از افراد خسته شده 
بودند و این سؤال را مطرح می کردند که چرا باید به آنجا برویم و مقاومت کنیم. 
این در حالی بود که ما پیشــتر شاهد بودیم گروهی از انسانهای متدین و معتقد 
بــه آرمان های الهی در قالــب حزب الله و با ایده گرفتن از اســتقامت حضرت 
امام و همچنین پیروی از دســتورات مقام معظم رهبری، توانســتند رژیم تا بن 
دندان مســلح اشغالگر قدس را به چالش بکشند. سخنگوی شورای نگهبان، 
آزادسازی حلب را مرهون تشخیص صحیح و درست رهبر انقلاب در هدایت و 
راهبری منطقه عنوان و خاطرنشان کرد: امروز کار به جایی رسیده است که وزیر 
خارجه آمریکا اعلام می کند »ما از موضع روســیه و ایران درباره سوریه حمایت 
می کنیم« یا ترکیه که خود معبری برای داعش و تروریست ها بود در مذاکرات 

شرکت می کند و این معنایی جز پذیرش پیروزی مقاومت در منطقه ندارد.

شورای نگهبان به ایستادگی خود در سال 88 افتخار می کند
 نهم دی ماه 88 را مثال موفق دیگری از ثمره مقاومت دانست و گفت: قرائن و 
شواهد نشان می دهد، دشمن پس از به نتیجه نرسیدن در تحمیل جنگ، غائله 
منافقین و بحث هسته ای، بر روی اثربخشی بر انتخابات و اینکه انتخابات در 

ایران سالم نیست، سرمایه گذاری کرد.
وی افزود: متأسفانه برخی ساده لوحان این وضعیت را یا متوجه نشدند یا به هر 
دلیلی از آنها تبعیت کردند و شعار کمیته صیانت از آراء و تشکیل هیأتی فراقانونی 
و بدون دخالت شــورای نگهبان را مطــرح کردند. هیأت و کمیته ای که مجوز 
و مصوبه  قانونی برای آن پیش بینی نشــده بود. اگر سازوکار انتخابات را قبول 

نداشتند چرا موقعی که صلاحیت شان تأیید شد، حرفی نزدند؟! 
کدخدایی تأکید کرد: شورای نگهبان هیچ نگرانی در آینده ندارد و هر کسی که 
از صنــدوق بیرون بیاید را به عنوان برنده انتخابات اعلام می کند اما در مقابل 
خواسته های غیرقانونی مقاومت می کند برای آنکه نظام با کسی شوخی ندارد 

و از هیچ کس هم نمی ترســد. یادمان نمی رود، آن آقایی که الان وزیر اســت 
نــزد مقام معظم رهبری در ســال 88 اعلام کرد؛ تقلب امکان پذیر نیســت اما 
ما در صلاحیت فلان کاندیدا تردید داریم. خب، این دیگر در صلاحیت شــما 
نیســت. اگر با آن داوطلب مشکل شــخصی دارید، ربطی به نظام و انتخابات 
ندارد. نمی شــود که یک بام  و دو  هوا عمل بکنید. یک جایی قبول بکنید و یک 

جایی کناره گیری بکنید.
وی با بیان این که »این نهاد به ایســتادگی خود در ســال 88 افتخار می کند«، 
گفــت: حرفهایی که در آن موقع می زدنــد، هیچکدام مبنای قانونی و صحت 
نداشت و برخاسته از یک توطئه خارجی بود که متأسفانه برخی فریب خوردند و 
در نتیجه خســارت هایی به نظام و مردم وارد شد البته جمهوری اسلامی ایران 
از مسیر صحیح خود خارج نشد و این به یُمن ایستادگی و مقاومتی بود که تحت 

نظارت و هدایت رهبر معظم انقلاب انجام شد.
ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی درباره مشورت شورای نگهبان 
با رهبر معظم انقلاب در فرآیند بررســی صلاحیت ها، اظهار داشــت: شورای 
نگهبان یک نهاد قانونی است که مسیر خود را می رود. البته اگر ایشان فرمایشی 
داشته باشند مثل زمانی که دو نفر از کاندیداها )معین و مهرعلیزاده( را در قالب 

حکم حکومتی تأیید کردند و به طور عمومی اعلام شد.

فتنه یکی از شاخص های شورای نگهبان است
کدخدایی در توضیح مصاحبه اخیر خود مبنی بر بررسی صلاحیت رئیس جمهور 
مســتقر، تصریح کرد: بحث ارزیابی کار دولت، بحث دیگری اســت. من یکی 
دو نکته در مصاحبه ها گفته بودم که ممکن اســت برخی تعابیر دیگری داشته 
باشــند. عرض من این بود که صلاحیت همه رؤســای جمهــور و نمایندگان 
مجلس در همه ادوار بررســی خواهد شــد و این مطلب جدیدی نیســت و رویه 

همیشگی شورای نگهبان مطابق قانون بوده است
وی در پاسخ به س ؤالی درباره واکنش شورای نگهبان به حضور اصلاح طلبان 
فعال در فتنه در انتخابات آتی به منظور تحت فشار قرار دادن شورای نگهبان، 
گفت: فتنه یک شــاخص برای شــورای نگهبان و نظام هســت. حضرت آقا 
اخیرا فرمودند که 9دی روزی ماندگار در تاریخ است. کسانی که در فتنه حضور 
مؤثر داشتند از شــورای نگهبان انتظار نداشته باشند که از اختیارات قانونی و 

خواست مردم کوتاه بیاید.
وی دربــاره صلاحیت نماینــده ای که پس از دوره نمایندگی بــه عدم التزام به 
ولایت و نظام می رسد، گفت: اگر من به عنوان عضو شورای نگهبان، مرتکب 
جرمی بشوم دیگر نمی توانم در شورای نگهبان بمانم و قطعاً در دوره بعد من را 

کنار خواهند گذاشــت و این موضوع امری بدیهی است. همین موضوع درباره 
نمایندگان نیز صادق است.

یکی از حضار پرسید، چرا مسئولین نظام کاخ نشین شده اند و اهداف از انقلاب 
را فراموش کردند؟ کدخدایی پاسخ داد: واقعاً یکی از آفت های هر نظام بحث 
اشرافی گری است. اشرافی گری با استفاده از مواهب الهی فرق می کند. کسی 
مانع زندگی مرتب و منظم افراد نیست. حکومت هم در همه ادوار تلاش می کند 
رفاهی برای مردم فراهم بکند. رفاه به خودی خود بد نیست اما اشرافی گری با 
زندگی مرتب و منظم انسان فرق می کند. قطعاً هر جایی که اشرافی گری رخنه 

بکند یک آسیب جدی برای آن نظام سیاسی است و باید با آن برخورد شود.

 مردم به کسی که احساس می کنند 
از مسیر انقلاب دور شده رای ندهند

ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به ســؤالی مبنی بر اینکه وظیفه مردم در 
دورانی که دولتمردان اهل اســتقامت نباشند، چه خواهد بود؟ اظهار داشت: 
پیروی از رهنمودهای مقام معظم رهبری، حضور در صحنه و توجه به مصالح 
نظام در هر جایی از اهم وظایف اســت. مردم در درجه اول، به هر کســی را که 
تشــخیص می دهند انسان ناصالحی است و از مســیر انقلاب دور شده ، رأی 
ندهند. دومین گام، مطالبه از همه مســئولین اســت. از جمله ما در شــورای 
نگهبان که در مســیر انقلاب حرکت کنیم، اگر ما هم اشتباه کردیم به ما تذکر 
بدهیــد. ما امر به معروف را نباید فرامــوش بکنیم. این موضوع فقط بین من و 
شــما به عنوان شهروند مطرح نیست. شما هم باید به مسئولین امر به معروف 

بکنید و مطالبتان را بگویید.
وی درباره وظیفه حکومت اسلامی در برپایی تحقق عدالت جهانی به رهبری 
حضرت ولی عصر)عج(، گفت: همه پیامبران عظیم الشأن از آدم تا خاتم و همه 
ائمه هدی و اولیاء الهی برای تحقق عدالت آمدند. در مقدمه قانون اساســی، 
هدف از انقلاب اســلامی تحقق عدالت جهانی است. برای تحقق عدالت هم 
باید مبارزه و ایستادگی کرد و هم باید جان و مال داد البته ما مدعی نیستیم که 
عدالت به طور کامل محقق شده است ولی مدعی هستیم که در مسیر تحقق 
عدالت هســتیم.  وی درباره نظر شــورای نگهبان در صورت نامزدی برخی از 
داوطلبان، تصریح کرد: از من غیب گویی نخواهید من اهل غیب نیستم. فقط 
می توانم موازین را بگویم و در مورد هر کدام از افراد، اکنون هیچ کس نمی تواند 
اظهارنظری بکند و هر اظهارنظری نسبت به تمام افراد فاقد اعتبار است. زمانی 
که افراد ثبت نام کردند و در شــورای نگهبان بررسی شد، آن وقت می توان نظر 

شورای نگهبان را پرسید.

اصولگرایان تمایلی به جلیلی ندارند
آیت اللــه محســن غرویــان درباره رفتارهای ســعید جلیلــی و مناظره های غیرمســتقیم او با قالیبــاف و روحانی گفت: طبیعی اســت کــه برخی هنگام انتخابات کســانی که قصد شــرکت دارند، 
یــاد مــردم می افتنــد و از فقر موجود و وضع معیشــت مــردم انتقاد می کننــد تا بخواهند بــا رفتارهای پوپولیســتی رای جمع کنند.  این مــدرس حوزه علمیه قم خاطرنشــان کرد: نــگاه این آقایان 
بــه اقتصــاد جهانــی و بین المللــی بــود که باعث شــد تحریم های ســنگین را بر کشــور اعمال کننــد، انزوایی که مــا در جهان به دســت آوردیم به دلیــل وجود همین تفکــر بود.  غرویــان یادآور 
شــد: بــا یــک نگاه گذار کافی اســت بررســی کنید در زمــان همفکران جلیلی معیشــت مردم در چه وضعیتی قرار داشــت. او در پاســخ به این ســؤال کــه آیا جلیلی قصــد دارد با این گونــه رفتار ها 
خــود را بــه اصولگرایــان تحمیــل کند تا از او بــه عنوان کاندیــدای اصلی حمایت کننــد، گفت: اصولگرایــان هم خودشــان تمایلی به جلیلــی ندارند از طرفی هم مــردم تفکرات افــرادی مانند وی 
 را دیگــر تحمــل نمی کننــد. همــه زمانی را که دولت در دســت احمدی نــژاد بود، خوب بــه خاطر دارنــد و قطعا دیگــر نمی خواهند چنین تفکری کشــور را اداره کنــد پس به کســانی مانند جلیلی 

رأی نخواهند داد.

سیاسی
1395 مــاه  دی   18  شــنبه 

سوژه روز

دیگر نمی دانم به چه زبانی بگویم نمی آیم!
رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( که بارها در میان رســانه های مختلف با لحن های متفاوت جدی، شوخی، طنز 
و اســتفهام حضور خــود را در انتخابات تکذیب کرده بــود این بار خطاب به تمام آنانی کــه در خصوص حضورش در 

دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری سوالاتی را دارند، گفت: خیالتان راحت، نمی آیم.
پرویز فتاح پیرو گمانه زنی های مطرح شده درباره اقدامات وی همچون سفرهای استانی به مناطق محروم و همچنین 
ساختمان انتقال کمیته امداد از مجتمع سوهانک در شمال شهر به جنوب شهر و مرتبط کردن آن به جریان سازی های 
انتخاباتی و ضمن تکذیب کاندیداتوری خود در دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: معتقدم مدیر باید 

عملیاتی و میدانی عمل کند و همواره به مدیران استانی ام متذکر می شوم که نباید پشت میز بنشینند و لازمه حضور آن ها در کمیته امداد، سفر رفتن 
و لمس درد مردم از نزدیک اســت. فتاح افزود: با وجود برداشــت های ناصوابی که گاه از تعداد بالای سفرهای استانی بنده مطرح می شود، باز هم 
می گویم که این روحیه میدانی خود را ترک نمی کنم و از آن عقب نشینی نخواهم کرد، زیرا نمی خواهم تلقی های نادرست برخی، باعث تغییر مشی ام 
شــود و تحــت تاثیر جریان های مختلف قرار نمی گیرم. وی در ادامه با بیان آنکــه هرگونه فعالیت غیر امدادی را بر خودم حرام می دانم، اظهار کرد: 
من اصلا در فضا و وادی انتخابات نیستم و امروز اگر هر کاری در کمیته امداد انجام می دهم در چهارچوب وظایفم است و تا به حال در مدت زمان 
حضورم در این نهاد حتی یک مصاحبه  خارج از حوزه ماموریت های امداد نداشته ام. این در حالیست که گاه برای حضور در گروه های مختلف سیاسی، 
علمی و کارشناسی برای سخنرانی از من دعوت می شود اماتلاش من این است که غیر از موضوعات کمیته امداد ،در حوزه دیگری سخن نگویم.

واکنش روز

تکذیب لیست منتسب به اصلاح طلبان
رییس کارگروه برنامه ریزی و سیاست گذاری شورای عالی سیاست گفت: لیستی از سوی شورای عالی سیاست گذرای 
اصلاح طلبان منتشر نشده است. برخی با انتشار چنین لیست هایی می خواهند نظرات خود را القاء کنند. حسین کمالی 
تاکید کرد: این نوع لیست هایی که منتشر می شود در واقع یک نوع القاء مطلب و نظرات اشخاصی است که میل دارند 
نظراتشــان به عنوان نظرات جمع تلقی شــود. شورای عالی سیاســت گذاری تا این لحظه هیچ گونه تصمیمی نگرفته 
است و هر لیستی که منتشر شود، واقعی نیست و بر اساس علایق شخصی افراد نوشته شده است. او در پاسخ به این 
ســؤال که آیا شورای عالی سیاست گذاری با شخصی برای کاندیداتوری صحبت کرده است یا خیر گفت: شاخص ها 

تعیین نشده که بخواهیم بر اساس آن با اشخاص گفت و گو داشته باشیم. شورای عالی سیاست گذاری تا این لحظه با شخصی صحبت نکرده است.

هدفشان جنگ روانی است
همچنین غلامحســین کرباســچی دبیرکل حزب کارگزاران، درباره لیستی که اخیرا منتشر شده است و نام او به عنوان رییس شورای شهر ذکر شده 
است، گفت: من هم مانند بقیه این لیست را دیده ام؛ این لیست کذب محض است و معلوم نیست منبع آن کجاست. اصلاح طلبان و شورای عالی 
سیاست گذاری هم چنین لیستی را منتشر نکرده اند. او ادامه داد: لیستی که ارائه شده از نظر ما خلاف است، برای خود مجموعه اصلاح طلبان هم 
جای سوال دارد که چرا باید این اتفاق بیفتد، در لیست افرادی مطرح شده اند که با نگاهی مشخص می توان فهمید قصد ورود به انتخابات را ندارند.


